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ZÁPIS 

ze 7. jednání Pracovní skupiny pro absorpční kapacitu v území 
při Regionální stálé konferenci pro území Zlínského kraje 

ze dne 17. září 2020 
 

 
1/7/2020 Zahájení jednání 

Předseda Pracovní skupiny pro absorpční kapacitu v území při Regionální stálé konferenci pro území 
Zlínského kraje (dále jen PS), Mgr. Milan Filip, zahájil jednání v 9:00 hodin a přivítal přítomné členy 
PS. Uvedl, že program jednání byl zaslán spolu s pozvánkou. Po skončení jednání bude vyhotoven 
zápis, který svým podpisem, jako předseda PS, schvaluje.  

Mgr. Milan Filip v úvodu jednání přivítal nové členy, kterými je za Městský úřad (MÚ) Vsetín paní Ing. 
Jana Kovářová (vedoucí oddělení strategického rozvoje města), jež je nominovaná jako členka v PS 
za Ing. Ladislava Baroně, který již na MÚ Vsetín nepracuje. Poté přivítal Mgr. Ivu Káňovou (pracující 
na pozici projektového manažera na MÚ Kroměříž), jež v tuto chvíli zastupuje náhradnici paní Ing. 
Simony Prečanové, paní Ing. Pavlínu Cvekovou, která odešla na mateřskou dovolenou. Mgr. Filip také 
přivítal zástupce zlínské kanceláře CzechInvest, paní Mgr. Lenku Kalužovou, ředitelku regionální 
kanceláře a Ing. Pavlínu Zapletalovou, regionální projektovou manažerku, které na jednání předaly 
informace k bodu č. 5. 

Předseda PS dále omluvil zástupce tří ORP – Holešov, Bystřice pod Hostýnem a Valašské Klobouky. 
Poté představil přítomným členům program jednání. 

  
Schválený program jednání:  
 

1. Zahájení jednání  
 

2. Aktuální informace k přípravě nového programového období 2021-2027 
 

a) Hlavní parametry kohezní politiky dojednané na úrovni Evropské rady v červenci 
2020 

b) Možnost využití nových fondů v rámci Next Generation EU (zejména React-EU, RRF)   

Pořadové číslo 7/2020 

Termín jednání 17. 09. 2020 

Popis 

Předsedající: Mgr. Milan Filip 
Přítomni: 21 (dle prezenční listiny) 
Omluveni:  Ing. Marie Cepková, Ing. Magdalena Blahová, Ing. Renata 
Matochová, Mgr. Kateřina Škarpichová Ing. Simona Prečanová, Ing. Petr Vašíček,  
Ing. Simona Stuchlíková,  RNDr. Roman Kašpar,  Ing. Pavel Rada, Ing. Petr 
Stiglitz, Ing. Alena Klementová, Ing. Michal Laktiš, Ing. Stanislav Julíček,  
Mgr. Josef Zdražil,  
Místo jednání:  
Krajský úřad Zlínského kraje, budova 21, 16. patro, zasedací místnost ZZK 
Zahájení a konec jednání:  
Zahájení 9:05 hodin, konec 11:05 hodin 
Zapisovatel: Bc. Dagmar Mikulášková, Ing. Eva Štěrbová 

Účastníci jednání 

Členové a náhradníci s hlasovacím právem:   
Mgr. Milan Filip,  Ing. Václav Valčík,  RNDr. Jaroslav Bičan, Ing. František Žák,  
Mgr. Pavel Chramosta, Ing. Jan Kučera, MSc.,  Aleš Lahoda, Mgr. Vladimíra 
Vondráčková, Bc. Petr Dubovský, Ing. David Mareček, Ing. Jiří Šůstek,  Ing. Pavel 
Elšík, 
Další účastníci jednání 
Ing. Petr Dostál (za Ing. P. Vašíčka), Ing. Jana Kovářová (za Ing. L. Baroně),  
Mgr. Monika Valeriánová (za Ing. P. Stiglitze), Mgr. Iva Káňová (za Ing. P. 
Cvekovou), Pavlína Zapletalová, Mgr. Lenka Kalužová, Bc. Dagmar Mikulášková, 
Ing. Eva Štěrbová, Mgr. Stanislav Jaša  
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3. Příprava Regionálního akčního plánu a dalších nástrojů Územní dimenze v nové kohezní 
politice 2021 

 
4. Nové koncepční dokumenty na úrovni České republiky a Zlínského kraje 

 
5. Představení výsledků pasportizace obcí a aktuální informace k možnostem podpory 

využití brownfieldů 
 

6. Různé 
 

7. Závěr jednání 
 
 

  
2/7/2020 Aktuální informace k přípravě nového programového období 2021-2027 

a) Hlavní parametry kohezní politiky dojednané na úrovni Evropské rady v červenci 2020 
b) Možnost využití nových fondů v rámci Next Generation EU (zejména React-EU, RRF) 

 
Mgr. Milan Filip v úvodu své prezentace informoval o setkání Evropské rady v Bruselu ve dnech 17. – 
21. 7. 2020, kde proběhlo jednání členských států o dalším nastavení finanční podpory v novém 
programovém období 2021 – 2027, včetně schválení nových podpůrných nástrojů EU. Mgr. Filip sdělil, 
že poté proběhlo 14. 8. 2020 jednání Pracovní skupiny krajů za účasti MMR, kde se debatovalo o 
možnostech využití prostředků EU a změnách ve Víceletém finančním rámci v nadcházejícím období. 
Mgr. Filip také představil nové nástroje v reakci na Covid-19 – Next Generation EU.    

K víceletému finančnímu rámci na období 2021-2027 sdělil předseda PS podrobné informace. 
Tabulkový přehled finančního rámce – rozpočet EU schválen v objemu 1 074 mld. EUR, v reakci na 
COVID-19 jsou pod hlavičkou „Next Generation EU“ doplněny dodatečné finanční prostředky 750 mld. 
EUR, celková částka tedy činí 1 824 mld. EUR. Mgr. Filip dále představil předpokládaný časový 
horizont a finanční alokace budoucích fondů EU s informací, které finanční zdroje budou řízeny na 
národní úrovni v ČR (jedná se především o operační programy) a které přímo z Bruselu. Dále 
podotknul, že tyto parametry zatím schválila Evropská rada, ale čeká se na jejich potvrzení 
Evropským parlamentem a Evropskou komisí. Takže ještě by mělo dojít ke zpřesnění informací, na 
základě kterých by měly být  členské státy schopny navržené prostředky budoucích fondů i 
dodatečných nástrojů v daném období vyčerpat. 

Při představení novinek Víceletého finančního rámce po jednání Evropské rady je nejdůležitější posun 
hranice podpory EU pro méně rozvinuté regiony (včetně Zlínského kraje) na stávajících 85%. Pro 
přechodové regiony NUTS II bude míra spolufinancování 70% a nejrozvinutější (Praha) je schváleno 
40%. Dále byla podána informace o zachování pravidla N+3 pro čerpání prostředků EU v budoucím 
období, o vyjednání možnosti převádění financí v rámci jednotlivých fondů (pro ČR až 25%) a 
navýšení alokace budoucího Fondu soudržnosti o 1,55 mld. EUR („dárek“ pro ČR).  

Mgr. Filip podrobněji představil tři nové nástroje v rámci Next Generation EU: 

 
REACT-EU – objem pro ČR cca 25-27 mld Kč, 100% financování z EU, administrace prostředků ve 
stávajícím IROP, předpokládané oblasti – zdravotnictví (včetně zdravotnické záchranné služby a 
kyberbezpečnosti). Nutnost zazávazkování prostředků do 12/2023, čerpání snad do konce roku 2026 
(?). První výzvy předpokládá řídící orgán IROP již v říjnu – listopadu 2020. Zpřesnění konkrétních 
oblastí podpory (zvažované také cyklostezky, integrovaný záchranný systém, oblast sociálních služeb) 
včetně přesnějších informací k administraci bude známo po projednání Vládou ČR 15. 10. 2020. 
V souvislosti s uvažovaným využitím prostředků pro zdravotnictví byl proveden průzkum absorpční 
kapacity, kdy za celou ČR byly předloženy projektové záměry cca ve výši 35 mld. Kč. A také Asociace 
krajů doporučuje využít prostředky REACT-EU pouze pro tuto oblast. 
 
RRF (Recovery and Resilience Facility) – objem pro ČR cca 182 mld Kč, 100% financování z EU, 
nutná připravenost projektů kvůli zazávazkování prostředků v letech 2022-23. Prostředky by měly být 
rozdělovány ex-post. Vše vázáno na schválení Národního plánu obnovy, který připravuje Ministerstvo 
průmyslu a obchodu (MPO) a který bude předložen na jednání Vlády ČR 15. 10. 2020. Možnost 
podpory těchto 5 oblastí, v nichž je aktuálně zjišťována reálná absorpční kapacita a připravenost za 
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jednotlivé resorty a kraje – digitální infrastruktura; fyzická infrastruktura; vzdělávání a trh práce; 
instituce a regulace; výzkum, vývoj a inovace; zdraví a odolnost obyvatel. Po projednání Národního 
plánu obnovy vládou bude postoupen zástupcům Evropské komise k posouzení. Na základě těchto 
jednání by mělo být rozhodnuto, které projekty budou z prostředků RRF podpořeny. Podmínky, za 
jakých budou projekty vybírány, zatím nejsou zcela jasné. Za Zlínský kraj jsme odesílali v posledním 
srpnovém týdnu na základě požadavku MPO projekty kraje a jeho organizací pro Národní plán obnovy 
a poté ze strany MMR přišel v této souvislosti na začátku září požadavek na aktualizaci krajských 
projektů nad 50 mil Kč pro Národní investiční plán (NIP). Mgr. Filip se dotázal zástupců měst ORP, 
zda byli v této věci rovněž vyzváni, např. ze strany SMOČR? 
 
Fond Spravedlivé Transformace – finanční prostředky pro ČR cca 1,47 mld. EUR, pouze pro 3 kraje 
(uhelné regiony - Moravskoslezský, Ústecký a Karlovarský kraj). K jejich využití bude připraven 
samostatný operační program, který chystá MMR, avšak administrovat jej bude Ministerstvo životního 
prostředí (MŽP). Je zde snaha rozšířit územní působnost tohoto fondu i pro jiné kraje, avšak je nutné 
v rámci instrukcí od EU z tohoto fondu podporovat regiony, které čelí významným socio-ekonomickým 
výzvám. 
 
V závěru prezentace Mgr. Filip doplnil informací o dalším zdroji EU pro oživení a transformaci 
ekonomiky, a to o Modernizačním fondu, jehož cílem je podpora investic do modernizace 
energetických soustav a zlepšení energetické účinnosti. Jedná se o program, který bude obsahovat 
10 priorit týkající se především energetiky. Administrovat jej bude MŽP a finanční prostředky pro ČR 
by měly být ve výši 120-160 mld. Kč. Přesná částka se bude odvíjet od poplatků za emisní povolenky, 
z nichž je tento fond tvořen. Tento fond není pro celou EU, ale pouze pro vybrané členské státy. 
Předpokládá se, že v ČR by měly být podporovány projekty komunitní energetiky a veřejných 
osvětlení pro města a obce. Od roku 2021 by měly být započaty výzvy do tohoto programu. 
 
Diskuze: 
Ing. J. Kučera vznesl dotaz týkající se nových finančních nástrojů Next Generation, zda bude možné 
využít jeden z těchto fondů k financování regionálních nemocnic, poliklinik a dalších zdrav. zařízení? 
Mgr. Filip dodává, že dle stávajících informací od MMR očekáváme možnost využít tyto prostředky i 
pro městské či soukromé nemocnice. 
Ing. Káňová doplňuje informaci ke konání Roadshow IROP 2 ve Zlíně, který bude 13. 10. 2020. 
bohužel tento seminář je již plně obsazen, ale měla by snad být ještě volná místa na Roadshow IROP 
2 dne 20. 10. 2020 v Brně. 
 
 
 
3/7/2020 Příprava Regionálního akčního plánu a dalších nástrojů Územní dimenze v nové 
kohezní politice 2021 

Mgr. Milan Filip předal slovo Ing. Davidu Marečkovi, který navázal na předchozí prezentaci, popsal 
pojem územní dimenze a přiblížil připravované nástroje územní dimenze v budoucím období 2021+, 
zejména v IROP 2. Jedná se o RAP, ITI, CLLD, RE:START (nástroj pro tři kraje, které budou mít Fond 
Spravedlivé Transformace, což se ZLK netýká). Odkázal se také na vymezení území ve Strategii 
regionálního rozvoje, na základě kterého předpokládal nastavení územní dimenze v operačních 
programech. S tímto vymezením však budoucí operační programy při nastavení územní dimenze až 
na výjimky nepracují. 

Ing. Mareček ve své prezentaci, kde čerpá nejnovější informace k IROP 2 ze zveřejněných prezentací 
nedávno proběhlých Roadshow, dále přiblížil předpokládané rozdělení alokací IROP 2 dle 
specifických cílů, srovnání se stávajícím IROP 2014-20 a informace týkající se přípravy RAP, ITI a 
CLLD v novém programovacím období. 

U chystaného ITI Zlín zmínil rozšíření stávajícího území (35 obcí oproti stávajícím 11 v IPRÚ) a snahu 
využít v rámci ITI prostředky kromě IROP také z OP ŽP, OP Doprava, OP JAK, OP TAK, OP Z+ (?). 
K přípravě CLLD uvedl, že MAS připravují své strategie, které musí být schváleny dle nové šablony. 
Předpokládá se územní pokrytí tímto nástrojem přes 90% území ČR. Představil také témata IROP 2, 
která by měla být podporována formou CLLD. Toto doplnil pan Lahoda informací, že příští týden 
proběhne Výbor národní sítě, tam se očekávají nové informace k využití CLLD. Podrobné informace 
mají pouze k IROPu. 
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Ing. Mareček pokračoval dále s informacemi o úloze RAP v příštím programovém období 2021+. 
Uvedl, že půjde o mapování a deklarování absorpční kapacity pouze v daných tématech – střední 
školy, silnice II. třídy, zdravotní záchranná služba a deinstitucionalizace sociálních služeb (odhad cca 
10 – 15% alokace IROP2). Zmínil také obsah a parametry RAP, kdy je uvedena textová a tabulková 
část RAP, dále pak alokace pro RAP a řešen je rovněž tlak na včasnou připravenost projektů. Zmínil 
harmonogram přípravy RAP, kdy provádíme předběžný sběr projektových záměrů RAP, ale limituje 
nás, že zatím neznáme přesné alokace a klíč jejich rozdělení u jednotlivých témat z MMR. Toto by 
však mělo být známo v průběhu října – listopadu, aby Zlínský kraj dokončil a odevzdal RAP 
v požadovaném termínu ze strany MMR, tj. do 31. 12. 2020. Před odevzdáním by měl být schválen 
Regionální stálou konferencí. 

 
 
4/7/2020 Nové koncepční dokumenty na úrovni České republiky a Zlínského kraje 

Ing. Mareček okomentoval vybrané nové koncepční dokumenty na úrovni ČR. Zejména v červnu 
schválenou Strategii regionálního rozvoje 2021+, jejíž Akční plán 2021-22 se aktuálně poměrně 
komplikovaně tvoří. Dále také zajímavý koncept SMART Česko (www.smartcesko.cz), který je pro 
Zlínský kraj velmi inspirativní. V návaznosti na možnosti financování z RRF doporučil věnovat 
pozornost aktuálně připravované Hospodářské strategii a Národnímu plánu obnovy.  A s ohledem na 
následující bod kolegů z Czechinvestu zmínil také Národní strategii regenerace brownfieldů 2019-24. 

Dále představil nové koncepční dokumenty Zlínského kraje, které byly schváleny v roce 2020: 
 Strategie rozvoje Zlínského kraje 2030 – zastřešující strategický dokument s dlouhodobým 

horizontem. 
 Koncepce rozvoje cestovního ruchu – nastavující budoucí spolupráci území na rozvoji cestovního 

ruchu, bude letos doplněno podrobnějším zmapováním potenciálu cestovního ruchu 
v jednotlivých lokalitách a tématech v kraji. 

 Koncepce rozvoje kolejové dopravy – vizionářský dlouhodobý pohled na dobudování 
infrastruktury pro kolejovou dopravu ve Zlínském kraji. 

 Koncepce rozvoje cyklistiky na území ZK – vymezení páteřní sítě cyklotras nadregionálního 
významu a nastavení podpůrných nástrojů pro jejich dobudování. 

 Regionální inovační strategie ZK /krajská příloha Národní RIS3 – doplnění stávajících domén 
specializace kraje o novou doménu v oblasti kulturních a kreativních průmyslů, s vazbou na 
potenciál Univerzity Tomáše Bati a Zlínského kreativního klastru. 

 Koncepce vývoje sociálních služeb ve ZK. 
 Integrovaná strategická Koncepce řízení zdravotnictví. 
 Dlouhodobý záměr vzdělávání a rozvoje vzdělávací soustavy ZK 2020. 
 Koncepce protidrogové politiky ZK na léta 2021-2026. 

Dále byl představen výčet aktuálně připravovaných koncepčních dokumentů ZK, mezi něž patří 
zejména CHYTRÝ KRAJ – Strategie rozvoje chytrého regionu ZK 2030, Generel dopravy, Koncepce 
ochrany přírody a krajiny nebo Plán rozvoje sportu a další. 

Ing. Mareček zmínil v závěru prezentace také problematiku nutnosti SEA u zpracovávaných 
strategických dokumentů, která byla diskutována na posledním jednání PSAK v listopadu loňského 
roku. Tuto problematiku řeší Odbor stavebního řádu a životního prostředí Krajského úřadu Zlínského 
kraje. Bohužel jde o poměrně okrajovou záležitost a k některým aspektům nemáme k dispozici 
jednoznačný výklad. Doporučujeme však vycházet z metodických doporučení, která jsou uvedena na 
webu České informační agentury životního prostřední (CENIA), více na odkazu 
(https://portal.cenia.cz/eiasea/dokumenty/sea_metodicka_doporuceni). A s některými kroky při 
realizaci procesu SEA umíme na základě našich zkušeností poradit – můžete se obrátit na odbor 
strategického rozvoje kraje. 

 
 
5/7/2020 Představení výsledků pasportizace obcí a aktuální informace k možnostem podpory 
využití brownfieldů 

V tomto bodě přednesla informace Mgr. Lenka Kalužová, ředitelka zlínské regionální kanceláře 
Czechinvest a její kolegyně Ing. Pavlína Zapletalová. 

Mgr. Kalužová představila aktuálně zpracovanou pasportizaci podnikatelského prostředí, kterou oproti 
pasportizaci z předchozích let rozšířili z úrovně ORP také na obce s pověřeným obecním úřadem 
(POÚ). Popsala provedené analýzy, vyjmenovala některá zjištění v rámci POÚ Zlínského kraje. Za 
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nejdůležitější považuje v pasportizaci navrženou chytrou lokalizaci podnikatelských investic a 
hodnocení pro investiční pobídky. Uvedla rovněž shromáždění veškerých zjištěných dat do tzv. „one 
pager“ či „two pager“, což jsou „karty“ každé POÚ s veškerými daty a údaji. 

Po její prezentaci se online připojili kolegové z Prahy. Paní Barbora Krátošková z centrály Czechinvest 
představila dotační programy pro regeneraci brownfieldů (podnikatelské i nepodnikatelské využití) a 
pan Jiří Blažej z Ministerstva průmyslu a obchodu (MPO) pak prezentoval nový program Smart Parks 
for the Future.  

V souvislosti s novým programem Smart Parks for the Future se Ing. Mareček dotázal, kdy bude tento 
program vyhlášen? Pan Blažek z MPO uvedl, že program je na období 2020 – 2026, žádosti je možné 
přijímat od poloviny roku 2020, kdy byl oficiálně spuštěn. Nejsou zde žádné výzvy, příjem žádostí je 
kontinuální. 

 
 
6/7/2020 Různé 
 - Informace z MMR k Národním dotačním titulům 

Mgr. Milan Filip zmínil informace od MMR, týkající se Národních dotačních titulů (NDT) vyhlášených 
na rok 2020 a upozornil, že se také na příští rok připravuje nový NDT pro obce, které si mohou žádat 
na rekonstrukci či modernizaci místních komunikací, které byly zasaženy těžbou kůrovcem. Bude se 
týkat vybraných ORP, za ZK bylo vybráno 9 ORP. Program je pro 3 pilotní kraje – ZLK, OLK, MSK, 
v nichž bude v příštím roce odzkoušen. Podmínkou přidělení 60% dotace z MMR je doplnění 20% od 
kraje, tedy celkem 80% dotace pro obce.  

Ing. Valčík se dotázal, jak se budou tyto projekty administrovat? Mgr. Filip odpověděl, že zatím toto 
není známo. 

Dále byla zmíněna doplňující informace o dopisech územních partnerů, které adresoval pan hejtman 
Netolický za Asociaci krajů, SMOČR, SMS, NS MAS, Spolek pro obnovu venkova a další předsedovi 
vlády a dalším ministrům, ohledně nedostatečného zapojení do přípravy nového programového 
období v aktuální době, kdy do 15. 10. 2020 má být vše připraveno ke schválení Vládou ČR. V jednom 
z dopisů byla také vyzvána ministryně financí k diskusi s územními partnery o míře spolufinancování 
evropských prostředků z národní úrovně. Toto je důležité zejména pro MAS, jejichž spolufinancování 
bude vyšší než ve stávajícím období. 

 
 
7/7/2020 Závěr 
 
 
Mgr. Milan Filip následně poděkoval všem zúčastněným a  jednání bylo v 11,00 hod. ukončeno. 
 
 
 
Ve Zlíně dne 17. 09. 2020 
 
 
     
 
 
        ………………………………….. 
                                         Mgr. Milan Filip 

                předseda Pracovní skupiny  
pro absorpční kapacitu v území  

při RSK ZK 
 
 
 
 
 
Přílohy: prezenční listina 
      prezentace 
  


